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ZÁPIS ZE SETKÁNÍ STAROSTŮ  

zájmového území MAS OTEVŘENÉ ZAHRADY JIČÍNSKA 

V RÁMCI PROJEKTU OP LZZ „MAS JAKO NÁSTROJ SPOLUPRÁCE OBCÍ PRO 

EFEKTIVNÍ CHOD ÚŘADŮ“, CZ.1.04/4.1.00/B6.00043 

 

Místo konání: Otevřené zahrady Jičínska z. s., Střevač  

Datum a čas: 23. 02. 2015 od 17 hodin       

 

Přítomni:   

Za realizační tým projektu: tajemník SMS ČR Mgr. Tomáš Chmela, manažerka MAS OZJ 

z. s. Mgr. Kamila Kabelková, manažerka MAS OZJ z. s. Jolana Knapová 

Z cílové skupiny: 20 starostů obcí MAS Otevřené zahrady Jičínska z. s. (dále jen MAS OZJ),  

4 hosté, viz prezenční listina 

 

Zápis:  

Program:  

1. Prezentace účastníků 

2. Úvod a přivítání 

3. Představení Sdružení místních samospráv ČR tajemníkem a manažerem projektu Mgr. 

Tomášem Chmelou 

4. Prezentace projektu SMS ČR „MAS jako nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod 

úřadů“ 

5. Diskuse k tématu spolupráce obcí: 

a) Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

b) Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

c) Regionální školství 

6. Studie současného stavu výkonu veřejné správy – monitoring problémů a potřeb 

7. Kvantitativní výzkum výkonu veřejné správy 

8. Připomínkování legislativy pro samosprávu obcí 

9. Představení projektů Sdružení Český ráj 

10. Závěr 
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2. Úvod a přivítání 

V úvodu setkání přivítala všechny přítomné na 1. jednání kulatého stolu v rámci projektu 

„MAS jako nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod úřadů.“ manažerka MAS OZJ Kamila 

Kabelková. Představila hosta jednání za realizační tým projektu, tajemníka Sdružení místních 

samospráv ČR (dále jen SMS ČR) a manažera projektu, pana Tomáše Chmelu, který taktéž 

přivítal přítomné. Následně probíhal program jednání dle připravené prezentace, kde se 

střídaly informace z území MAS Otevřené zahrady Jičínska z. s. a informace o činnosti SMS 

ČR.  

Prezentace je samostatnou přílohou k zápisu, a proto jsou v zápise níže uváděny pouze 

informace, které nejsou v prezentaci uvedeny a byly v rámci diskuse předmětem jednání.  

Kamila Kabelková představila území MAS OZJ. 

 

3. Představení Sdružení místních samospráv ČR tajemníkem a manažerem projektu 

Mgr. Tomášem Chmelou 

Pan Chmela představil starostům cíle a poslání SMS ČR. Nejznámější aktivitou SMS ČR je 

prosazování rovnoměrnějšího rozpočtového určení daní ve prospěch malých obcí. Dále řeší 

legislativní procesy a návrhy, prosazují zájmy malých obcí. SMS ČR řeší také odměňování 

zastupitelů a starostů. Usiluje o to, aby odměny starostů a zastupitelů obcí nebyly hrazeny 

z rozpočtu obcí. SMS ČR malé obce vnímá tak, že hájí zájmy svých občanů a jsou 

nepolitické. Tato nepolitičnost malých obcí je potřeba propagovat. Současný projekt SMS ČR 

pomáhá MAS získávat finance na mzdové náklady pro překlenutí období mezi novým 

a starým programovým obdobím EU. Projekt SMS ČR má přispět k větší spolupráci mezi 

obcemi s využitím potenciálu a znalostí území, které mají MAS. SMS ČR chce zjistit, o co 

mají starostové zájem a to dále prosazovat na celostátní úrovni. SMS ČR je odpůrcem 

slučování malých obcí. MAS by měla být pro starosty servisním místem, ke kterému má 

starosta nejblíž. SMS ČR nechce, aby v území vznikal další nový subjekt, žádný další svazek 

obcí či jiná instituce. Z jejich pohledu se jim MAS pro zajišťování servisu obcím jeví jako 

efektivní nástroj, který prokázal svoji funkčnost v rámci programového období 2007 – 2013. 
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Pan Chmela poděkoval členským obcím z území MAS OZJ za jejich členství v SMS ČR 

a jejich příspěvek, kterým podporují aktivity SMS ČR. Členy SMS ČR jsou tyto obce: 

Bystřice, Chyjice, Rokytňany, Sedliště a Židovice.  

Projekt SMS ČR je celostátní, je v něm zapojeno 1 903 obcí v 10 krajích ČR, prostřednictvím 

72 MAS. Projekt byl zahájen v říjnu 2014 a potrvá do listopadu 2015. Podrobný 

harmonogram projektu je uveden v  prezentaci. 

 

4. Prezentace projektu SMS ČR „MAS jako nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod 

úřadů“ 

Slova se ujala manažerka MAS OZJ Kamila Kabelková a představila témata navržená 

k výběru pro spolupráci mezi obcemi v rámci projektu. Témata byla následující: 

• Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

• Regionální školství 

• Odpadové hospodářství 

• Doprava a veřejná dopravní obslužnost 

• Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

Pracovní tým manažerů v rámci území MAS OZJ si vybral ke spolupráci tři témata 

spolupráce a to:  

• Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

• Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

• Regionální školství 

K jednotlivým tématům spolupráce manažerka postupně představila výčet možných aktivit 

a činností, které by se vztahovaly k území MAS OZJ. Příklady těchto aktivit připravil tým 

manažerů MAS OZJ v rámci projektu SMS ČR v listopadu 2014. Při prezenci starostové 

obdrželi 15 samolepek, ke každému tématu spolupráce obcí 5 samolepek. Pomocí těchto 

samolepek měli starostové vyjádřit svoje priority pro navržené aktivity, aby bylo zřejmé, 

o které z navržených aktivit je ze strany starostů zájem. Návrhy aktivit ke spolupráci byly 

podle témat připraveny na panelu. V rámci diskuse nové aktivity pro spolupráci obcí starosty 

navrženy nebyly. Starostové poté dle svých priorit přidávali samolepky. Všichni starostové 

pro každé téma spolupráce nevyužili svých 5 prioritních bodů, proto počet přidělených bodů 
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k jednotlivým aktivitám neodpovídá počtu přítomných starostů. Na závěr všem přítomným 

byl ukázán výsledek přiřazování priorit k jednotlivým tématům spolupráce. 

 

5. Diskuse k tématům spolupráce obcí 

Hlavním tématem diskuse byla tato vybraná témata k rozvoji spolupráce obcí: 

a) Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

b) Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

c) Regionální školství 

Okrajově se diskuse dotkla i témat spolupráce, které si MAS OZJ nevybrala k rozvoji 

spolupráce mezi obcemi. Jednalo se o tato témata: 

• Odpadové hospodářství 

• Doprava a veřejná dopravní obslužnost 

Nejprve je uveden průběh diskuse k nevybraným tématům spolupráce a pak k vybraným 

tématům spolupráce. 

Problematika odpadového hospodářství 

Od nového roku byla pro obce zavedena povinnost v rámci třídění odpadů zavést sběr kovu 

(šedé pytle). Od 01. 04. 2015 zavádí stát novou povinnost třídit v každé obci bioodpad 

rostlinného původu do 30. října kalendářního roku. Do biologicky rozložitelného odpadu 

rostlinného původu patří např. zbytky ovoce, zeleniny, travní hmota, plevel, listí, jemné nebo 

drcené větve, hobliny a piliny. Obce si mohou vybrat formu, jakým způsobem zákonnou 

povinnost dodrží. Důslednější třídění odpadu si vynutily směrnice Evropské komise, která 

požaduje, aby členské státy Unie snížily do roku 2020 množství biologického odpadu na 

svých skládkách. Více odpadu v rámci kompostáren zvýší množství odpadu určeného 

k recyklaci.  

Podle mnohých starostů malých obcí je sběr a svoz biologicky rozložitelných odpadů 

neekonomický. Na venkově je zbytečné, aby obec měla a platila kontejnery na odpad, když si 

občané sami kompostují tento odpad a každý má svůj kontejner na vlastní zahradě. Jak moc 

bude kontejner na bioodpad v těchto obcích využíván, ukáže čas. Obce v území MAS OZJ 

mají domluvené podmínky se svozovou službou, která sváží ostatní druhy odpadu.  
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Pan Chmela k tomuto tématu uvedl příklady dobré praxe, kdy obce mohou v rámci 

spolupráce dotřiďovat odpad a budovat tzv. komunitní kompostárny. Kompostárnu tvoří 

betonová deska a jímka, aby byly splněny hygienické parametry. Kompostárna nesmí 

obtěžovat lidi svým zápachem. Musí být vyřešeno, aby nedošlo ke kontaminaci podzemních 

vod. 

Problematika dopravní obslužnosti 

Pan Chmela k tomuto přednesl příklad užití v praxi: Mikrobus s asistentem pro děti, který 

vozí též seniory k lékaři. MAS může řešit na úrovni starostů trasování linek. MAS by měla 

mít větší sílu než jeden starosta. 

 

Nyní už následuje diskuse k vybraným tématům spolupráce pro území MAS OZJ. 

a) Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

Pan Chmela označil toto téma ke spolupráci obcí jako netradiční. Uvedl příklady zajímavých 

projektů např. kamerové systémy, senzory, hlásiče, zapojení sborů dobrovolných hasičů. Ve 

své praxi se setkal i s projektem, kde obec na toku řeky má moderní technologii, ale obce níže 

na toku řeky o ní nevědí a přitom by ji mohly též využívat za zlomek pořizovacích 

a provozních nákladů. Úkolem MAS je v novém programovém období připravit integrované 

projekty. MAS může pomoci malým obcím se splněním administrativních povinností např. 

formou povodňových manuálů, včetně prostředků pro dobrovolné hasiče, k čerpání finančních 

prostředků z Operačního programu Životní prostředí (dále jen OP ŽP) a Programu rozvoje 

venkova (dále jen PRV). MAS může být v roli koordinátora protipovodňových opatření 

a poskytovat servisní služby např. uspořádat seminář na toto téma pro starosty. 

Slova se ujal pan starosta Řeháček (Slavhostice), který uvedl, že komplexní pozemkové 

úpravy (dále jen KPÚ) nemají návaznost na další katastr a další území. Jejich obec leží na 

rozvodí potoků, je poslední obcí okresu Jičín v Královéhradeckém kraji a sousedí s obcí 

Chroustov v okrese Nymburk ve Středočeském kraji. KPÚ by měly řešit i protipovodňová 

opatření. Dále vznesl dotaz: „Proč MAS? MAS v podstatě nahrazuje či supluje stát.“  

Pan Chmela na to reagoval: SMS ČR nechce, aby MAS přebírala povinnosti státu. MAS je 

jako prostředník mezi obcemi a státem, zastupuje zájmy starostů, vyjednává si podmínky pro 
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programové období podle svých potřeb, má přímé vazby na krajské strategie a regionální 

akční plány. 

Manažerka MAS OZJ na to reagovala, že MAS přenáší požadavky vzešlé z KPÚ do 

připravované strategie MAS a dále do Regionálního akčního plánu Královéhradeckého kraje. 

V území MAS jsou požadavky na KPÚ vyčísleny na částku cca 200 milionů Kč. Příjemcem 

dotace na opatření související s prováděním KPÚ a s realizací plánu společných zařízení může 

být v rámci PRV pouze Státní pozemkový úřad. Ideou MAS OZJ je, aby každý projekt, který 

má být realizován na území MAS byl zahrnut ve strategii. Pan Chmela doplnil, že SMS ČR 

hledá řešení situací, která vzniknou po selhání různých procesů. 

Pan starosta Vališka (Dětenice) vznesl dotaz, jestli bude dokument mít nějakou váhu. Obce 

mají územní plány, které jsou schválené státními orgány a ministerstvy, tak proč se vytváří 

další plány? 

Pan Chmela na to reagoval, že to má smysl, že právě spolupráce obcí, které spolu sousedí, 

může přispět k lepšímu řešení místních problémů. 

Pan starosta Řeháček (Slavhostice) upozornil na interní směrnici Povodí Labe, že mohou 

úpravy toku provádět pouze na pozemcích v jejich vlastnictví a že se ukazuje, že tato 

podmínka není v problematických částech toku potoků, které protékají jejich obcí splněna. 

Pozemky pod tokem mají jiné vlastníky. 

Pan starosta Vališka (Dětenice) uvedl další příklad, že obec chtěla řešit zatrubnění potoka 

z důvodu tání sněhu, došlo k domluvě s vodohospodáři, mělo dojít k revitalizaci potoka, ale 

ukázalo se, že v plánech je zakreslený pouze potok a nikoliv zatrubnění. 

Pan starosta Horák (Údrnice) uvedl, že v dnešní době se propagují více přírodní toky bez 

zatrubnění. Dřív se potoky zatrubňovaly, aby byla větší rozloha pole, a nyní dochází k erozím 

půdy, splavování zeminy při velkých deštích či při rychlém tání sněhu atd.  

Paní starostka Obitková (Dolní Lochov) vidí problém v organizování společných brigád na 

úpravy toků potoků kvůli tomu, že při prohlubování potoků a hlubším čištění se musí ze 

zeminy nechat udělat rozbor odbornou firmou. 

Pan starosta Valenta (Březina) vidí v rámci organizování brigád na úpravy toků komplikace 

z pohledu ochránců přírody, pokud se najde v lokalitě chráněný živočich např. žába. 
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Zemědělcům vylévání potoka komplikuje jejich práci, ale zachránit žábu je v tomto případě 

jako nejdůležitější věc a s úpravou toku řeky je konec. 

Pan Chmela reagoval na negativní myšlenky s nápadem na společné brigády k úpravám toku 

řek příkladem projektu „Čistá řeka Sázava“, který se naopak postupně ujal a je velmi 

populární. V rámci projektu dochází ke společnému úklidu a čistícím pracím po toku řeky 

Sázavy. V území MAS OZJ si můžete zvolit jakékoliv téma pro společný projekt. 

 

Závěry k tématu spolupráce obcí 

Protipovodňová opatření jako součást krizového řízení 

Jak lze využít potenciál MAS OZJ v této oblasti? Za každým tématem je vyjádření počtu 

získaných priorit. Tučně jsou označena tři témata s největším počtem prioritních bodů. 

 Plánování preventivních protipovodňových opatření (zejména v okolí řeky Cidliny, 

Mrliny) – bez zájmu 

 Shromáždit a předávat zkušenosti obcí s povodněmi – zájem 4x 

 Vzdělávání na míru potřeb obcí v oblasti protipovodňových a preventivních opatření – 

zájem 5x 

 Naplánování a realizace protipovodňových opatření = snížení eroze půdy – zájem 

17x 

 Společné brigády na čištění koryt potoků a rybníků vč. zpevňování hrází 

a odbahňování koryt toků – bez zájmu  

 Pomoc MAS se sledováním výzev o dotaci k tomuto tématu – zájem 6x 

 Pomoc MAS se sepsáním žádostí o dotaci v rámci OP ŽP a PRV – zájem 14x 

 Zvýšení prevence přírodních, technologických a bezpečnostních rizik – zájem 6x 

 Podpora složek integrovaného záchranného systému – zájem 13x 

 Na systém protipovodňových opatření a systém krizového řízení ve městě Jičín 

navázat systém pro ostatní obce na území MAS – zájem 5x 

 Koordinovaný postup záchranných složek při vzniku rozsáhlých a mimořádných 

událostí, jejich následné likvidace – zájem 1x 

 Písemně dohodnout v rámci obcí: 

a) způsob informování právnických a fyzických osob o možném ohrožení života 

a majetku – zájem 5x 

b) systém varování – zájem 2x 

c) způsob poskytování tísňových informací – bez zájmu  
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b) Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

Obecný úvod k tématu spolupráce na téma zaměstnanost představila paní Kabelková. Pan 

Chmela navázal svými poznatky z veřejně prospěšných prací (dále jen VPP) v jiných MAS. 

Zaměstnávat lidi na VPP je velmi náročné. Pouze při jednorázovém zaměstnání nad 5 lidí lze 

od úřadu práce získat i placeného koordinátora. Při zaměstnání méně než 5 lidí je starosta 

musí hlídat sám. Otázkou je, jak budou podmínky pro VPP nastaveny pro další období. 

Ukazuje se, že dochází k nesouladu podmínek pro VPP na celostátní úrovni. Každý úřad 

práce má nastaven odlišné podmínky a výši odměny pro VPP. Šikovnější lidé mohou být po 

vyčerpání VPP převedeny na práci pod neziskovou organizaci, která je na téma zaměstnanosti 

v území zaměřena. SMS ČR by uvítalo, aby bylo uzákoněno „něco“ mezi VPP a sociální 

dávkou. Takový model podpory zaměstnatelnosti osob, který by byl v souladu s listinou 

základních práv a svobod. Hledá se model VPP, aby nebyla limitovaná délka zaměstnávání na 

VPP. V rámci spolupráce mezi obcemi, si obce mohou sdělovat, jestli daný člověk pracuje či 

nepracuje dobře. 

VPP jsou nyní v Zákoně o zaměstnanosti definovány jako časově omezené pracovní 

příležitosti ve prospěch obcí nebo ve prospěch státních nebo jiných obecně prospěšných 

institucí, které vytváří zaměstnavatel nejdéle na 12 po sobě jdoucích kalendářních měsíců, a to 

i opakovaně, k pracovnímu umístění uchazečů o zaměstnání. Pracovní příležitosti jsou 

vytvářeny na základě dohody s úřadem práce, který na ně může zaměstnavateli 

poskytnout příspěvek, a to až do výše skutečně vyplacených mzdových nákladů. Pan Chmela 

se starostů zeptal, jaké zkušenosti a jaké podmínky pro VPP jsou v území MAS OZJ. 

Pan starosta Havránek (Vitiněves) uvedl, že s VPP mají dobré zkušenosti, že každoročně 

několik osob na VPP zaměstnávají. Zazněla i informace, že plat pokladní v supermarketech je 

o hodně nižší než plat nezaměstnaného na VPP. Úřad práce v Jičíně pro rok 2014 měl tato dvě 

kritéria pro čerpání VPP: pokud byl nezaměstnaný v evidenci poprvé, dostávali na něho 

příspěvek 11 000 Kč měsíčně po dobu 1 roku; pokud byl nezaměstnaný v evidenci 

opakovaně, pak byl na něho příspěvek pouze 7000 Kč. Pro rok 2015 se toto již nerozlišuje 

a měsíčně je příspěvek 13 000 Kč po dobu jednoho roku a pro koordinátora 15 000 Kč. 

Pan starosta Řeháček (Slavhostice) doplnil, že v rámci VPP zaměstnávají jak nezaměstnané 

z vlastní obce, tak i ze dvou dalších obcí.  
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Pan Chmela uvedl příklady dobré praxe z oblasti zvyšování zaměstnanosti. Jedná se např. 

o vytvoření a využívání pracovních čet na brigádnické práce v obcích na území MAS Brdy 

Vltava. Dále o pořízení mikrobusu na svážení dětí do školky a seniorů k lékaři. V rámci PRV 

bude zachována podpora zemědělského i nezemědělského podnikání a MAS by mohla formou 

dotací podpořit drobné podnikání s rozmyslem priority přínosu pro region. Obce se mohou 

dohodnout na malých projektech zaměřených na podporu truhlářství, pekařství apod. V MAS 

Hranicko vznikl obchod s regionálními produkty, které byly vyrobeny na území této MAS. 

Dotace na podporu podnikání budou moci získat firmy, které budou mít chuť jít do inovací. 

MAS může sehrát roli v poskytování poradenství na podporu podnikání, které jí může 

zafinancovat projekt z peněz EU. MAS bude rozdělovat dotace nejen z PRV, ale 

i z Integrovaného regionálního programu (dále jen IROP). MAS OZJ bude rozdělovat v rámci 

IROPu 50 milionů Kč. SMS ČR hledá poptávku, kde by MAS uměla pomoc. Pan Chmela se 

dotázal, jak je MAS silná v oblasti podpory zaměstnanosti. 

Paní Kabelková odpověděla, že jako MAS s tímto tématem nemají zkušenosti. 

V projektových záměrech obcí se téma čerpání dotací z Operačního programu Zaměstnanost 

(dále jen OP Zaměstnanost) zatím nevyskytlo. MAS OZJ nemá na svém území sociálně 

vyloučené lokality, které by byly oficiálně zaneseny v mapě vyloučených lokalit. Jako MAS 

zatím o zapojení do tohoto operačního programu neuvažujeme. 

Pan Chmela uvedl, že snahou SMS ČR je rozšířit, aby dotace z OP Zaměstnanost mohlo 

čerpat 100 MAS místo nyní plánovaných 50 MAS z celého území ČR. Dotace pro MAS by 

nebyly přímo určené MAS, ale neziskovým organizacím např. charitě, které 

s nezaměstnanými lidmi pracují. Podporováno bude i sociální podnikání.  

Prostor pro zvýšení zaměstnanosti se nabízí i ve spolupráci škol a místních zaměstnavatelů. 

Pan Chmela se ptal, zda v území někde pociťujeme nesoulad v nabídce volných pracovních 

míst a zájmu místních lidí o zaměstnání. 

Pan starosta Horák (Údrnice) na to reagoval, že nedostatek zaměstnanců je ve firmě Magna 

Exteriors & Interiors (Bohemia), s. r. o., Libáň. Momentální stav trvá už půl roku. Výrobní 

program firmy je zaměřen na výrobu plastových dílů a kompletů pro automobilový průmysl. 

Pro pracovní uplatnění v této firmě je třeba píle a ochota dělat na tři směny. 
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Závěry k tématu spolupráce obcí  

Zaměstnanost (politika zaměstnanosti, boj s nezaměstnaností) 

Jak lze využít potenciál MAS OZJ v této oblasti? Za každým tématem je vyjádření počtu 

získaných priorit. Tučně jsou označena čtyři témata s největším počtem prioritních bodů. 

 Uvést v život sociální podnikání tj. zaměstnávat osoby společensky znevýhodněné, 

špatně zařaditelné a zdravotně postižené s cílem zvýšit zaměstnanost – bez zájmu 

 Zprostředkovávat kontakty o volných brigádnických pracovních místech mezi obcemi, 

MAS a místními podnikateli nebo pro větší podniky. (Větší podniky mají volná 

brigádnická místa, ale nechtějí je nabízet přes úřad práce.) – bez zájmu 

 Zvýšit využívání místních firem na práce v místě – bez zájmu   

 Uspořádat setkání podnikatelů s obcemi – bez zájmu  

 Vytváření nových pracovních míst přímo v obcích – zájem 3x 

 Využití prostor v obcích k volnočasovým aktivitám, např. kroužky pro děti, cvičení, 

počítačové kurzy a tím dát možnost přivýdělku místním lidem, kteří jsou ochotni něco 

udělat pro druhé lidi – zájem 1x 

 Vzájemná výpomoc a spolupráce mezi obcemi – zájem 7x 

 MAS může poskytovat dotační poradenství, pomáhat s podáváním žádostí 

o dotaci a administrací projektů, které povedou k vytvoření nových pracovních 

míst – zájem 11x 

 Vedlejší pracovní poměry na vytváření spolupráce mezi obcemi – bez zájmu 

 Vyměňovat informace, diskutovat o politice zaměstnanosti – bez zájmu   

 Finančně podporovat začínající podnikatele – zájem 8x 

 Rozvíjet a adaptovat výuku a nácvik dovedností potřebám pracovního trhu (školení, 

kurzy, přednášky) – bez zájmu   

 Zveřejňovat a šířit mezi obcemi osvědčené postupy úspěchů sociálního podnikání – 

zájem 5x 

 Personální řízení s ohledem na věk, schopnosti a potenciál zaměstnanců  

(age management, předávání pracovních zkušeností mladým) – bez zájmu   

 Vytvářet podmínky a sdělovat informace pro rozvoj podnikání a konkurenceschopnosti 

mikropodniků, malých a středních podniků – zájem 3x 

 Rozvoj zemědělských podniků – zájem 7x 

 Podpora rovných příležitostí mužů a žen – zájem 1x 

 Navázat spolupráci s neziskovou organizací, jejíž poslání je spojené se zaměstnáváním 

obyvatel – zájem 2x 
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c) Regionální školství 

Na obecnou informaci od paní Kabelkové, že regionální školství z hlediska zřizovatelských 

kompetencí velkou měrou náleží právě obcím, navázal pan Chmela tím, jaké se chystají 

změny v oblasti školství pro příští programové období a jak jsou prezentovány výsledky 

vzdělávání žáků různých typů škol. Obecně prospěšná společnost EDUin, která usiluje o to, 

aby se téma vzdělávání stalo celospolečenským tématem, celorepublikově prezentuje 

malotřídní školství jako málo efektivní, neperspektivní, s nejhoršími výsledky 

v uplatnitelnosti žáků a s nejnižší úspěšností při čerpání dotací. Má být zavedeno, aby třída 

s méně než 17 žáky ve třídě měla menší dotaci na žáka než třída s 25 žáky. Tím by se 

z pohledu pana Chmely dále prohluboval rozdíl mezi městskými a venkovskými školami. 

Městské školy považuje EDUin za perspektivní a nemají problém s atraktivitou. Ministerstvo 

školství v rámci čerpání dotací chce povolit navýšení úvazku pedagogů základních škol pouze 

do výše 1,2 úvazku. Nyní bylo povoleno navýšení do 1,5 úvazku. Opět se jedná z pohledu 

pana Chmely o diskriminační opatření znevýhodňující malé školy s menším množstvím 

pedagogů, než mají větší městské školy. Upřednostňují se větší městské školy. 

V rámci Operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání (dále jen OP VVV) by měly být 

vyhrazeny finance pro MAS na pracovníka tzv. animátora, aby pomáhal školám 

s administrací dotací a rozvíjel spolupráci mezi školami v území MAS OZJ.  

Paní starostka Obitková (Dolní Lochov) vnímá, že pokud jako obce chceme podporovat 

podnikání a zaměstnání lidí v místě bydliště, tak to má smysl, pokud tam děti budou mít 

i školu. Pokud nebude v obci škola, tak pak se bude muset dojíždět do školy do města. 

Pan starosta Vališka (Dětenice) uvedl, že než se vystaví nové mateřské školky, nebudou volné 

kapacity ve školách. Důrazně se ohradil proti závěrům, které šíří o. p. s. EDUin 

o malotřídních školách. Podle jeho názoru jsou právě malotřídní školy značkou kvality ve 

vzdělávání, jsou prvkem dostupného školství v regionu, podporují pracovní příležitosti 

v místě bydliště a rozvíjejí vztah žáků s místem, kde bydlí. Právě malotřídní školy se snaží 

nabídnout daleko pestřejší mimoškolní vzdělávání než městské školy. Např. základní škola 

v Dětenicích se snaží do školy zavádět zdravou výživu. Nezájem o tuto aktivitu není ze strany 

dětí, ale důležité je pracovat s rodiči. Přesvědčovat o přínosu malotřídních škol je potřeba 

přímo v rodinách. 
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Na základě dotazů starostů došla diskuse i k předpokládaným částkám, které má MAS OZJ 

rozdělovat v programovém období 2014 – 2020. Paní Kabelková uvedla, že MAS OZJ získá 

v novém programovém období pravděpodobně 3x více peněžních prostředků než tomu bylo 

doposud. Matematickým výpočtem, na základě zatím známého způsobu výpočtu alokace pro 

jednotlivé operační programy, pro MAS OZJ, která má 30 000 obyvatel a podle známých 

celkových alokací na operační programy pro strategie komunitně vedeného místního rozvoje 

(strategie MAS), vycházejí následující alokace:  

Operační program Životní prostředí (OP ŽP), specifický cíl 4.2. – pouze na projekty likvidace 

a omezování výskytu bolševníku velkolepého a druhy rodu křídlatka, výsadba dřevin na 

nelesní půdě v územích se schválenými plány péče     2 480 000 Kč 

Integrovaný regionální operační program (IROP)   50 600 000 Kč 

Operační program Zaměstnanost (OP ZAM)     8 580 000 Kč 

Program rozvoje venkova (PRV)                   15 007 000 Kč 

Přesné alokace MAS obdrží cca v dubnu 2015. Po sdělení těchto alokací Ministerstvem pro 

místní rozvoj ČR bude ke strategii zpracován finanční rámec čerpání dotací. Strategie bude 

dopracována do konečného znění. Následně budou jednotlivé obce na zastupitelstvu 

schvalovat souhlas s její realizací na svém území. V březnu 2015 podá MAS OZJ žádost 

o standardizaci, kterou potřebuje získat, aby byla oprávněným subjektem pro rozdělování 

dotací v území MAS OZJ.    

K novinkám v čerpání dotací v novém programovacím období pan Chmela ještě uvedl, že 

DPH by pro obce neplátce DPH mělo být způsobilý výdaj a že výše spolufinancování je 

v projektech podpořených ze strany MAS ve výši 5 % (dotace bude činit 95 % způsobilých 

výdajů).  

V 19.05 pan Chmela z jednání odešel. Popřál starostům optimismus v jejich činnosti, i když to 

vždycky není jednoduché vykonávat funkci starosty. Úředník má v náplni práce jednu činnost 

– jeden obor, zato starosta musí být ekonom, stavař, právník a mnoho jiných profesí, za které 

zodpovídá. Poděkoval přítomným za účast na jednání a za jejich podnětné připomínky. 

Rozloučil se a popřál všem hodně štěstí s tím, že je to nyní na nich, jaké projekty si připraví. 
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Závěry k tématu spolupráce obcí  

Regionální školství  

Jak lze využít potenciál MAS OZJ v této oblasti? Za každým tématem je vyjádření počtu 

získaných priorit. Tučně jsou označena čtyři témata s největším počtem prioritních bodů. 

 Sdílení úvazků učitelů odborných předmětů v několika školách – bez zájmu   

 Využití kapacity jídelen MŠ a ZŠ i pro jiné školy nebo pro veřejnost – zájem 1x 

 Systém rezervací = služba, kde lidé, kteří vezou své děti do škol a mají volná místa, 

nabídli přes tuto službu zbylá místa ostatním lidem – zájem 1x 

 Zajištění veřejné dopravy minibusem do MŠ a ZŠ ze spádových oblastí – zájem 1x 

 Sdělovat a více prezentovat volnou kapacitu v MŠ a ZŠ – bez zájmu   

 Informovat o prostorách, které může po skončení školní výuky využívat veřejnost – 

zájem 1x 

 Rozšiřování jazykového vzdělávání pro děti i dospělé – bez zájmu   

 Větší využití volných kapacit ve školách, které může po skončení výuky využívat 

veřejnost – zájem 1x 

 Zapojení MAS do OP VVV, v rámci toho poskytovat metodickou pomoc školám při 

získávání dotací a při administraci těchto projektů – bez zájmu   

 Osvěta v nových metodách vzdělávání – projektové vyučování, vzdělávání 

v praxi, v přírodě apod. – zájem 6x 

 Zapojit děti ze ZŠ a MŠ k vystoupením pro veřejnost v obci, kde školu nemají – 

zájem 7x 

 Předvést příklady dobré spolupráce – příklady dobré praxe, jak může škola 

spolupracovat s obcí, obec se školou a možnosti zapojení rodičů do spolupráce se 

školou i obcí – zájem 8x 

 Podporovat trvalý růst kvality vzdělávání i poskytování školských služeb 

v regionálním školství – bez zájmu    

 Spolupráce mezi vzdělávacími institucemi a institucemi na trhu práce. Střední školy 

více zapojit do spolupráce s podnikatelským sektorem (zajištění praxe pro žáky) 

a s agrární a hospodářskou komorou – bez zájmu    

 Zajištění počítačové gramotnosti u žáků škol a k tomu mít potřebnou vybavenost škol 

počítači – zájem 1x 

 Společné setkávání zástupců škol, navázat aktivní spolupráci mezi školami 

a vzájemně sdílet zkušenosti. Je zde prostor pro určitou koordinační roli MAS, 

která by tato setkání mohla ve spolupráci se školami organizovat a usnadňovat – 

zájem 8x 

 MAS může sledovat a obcím zprostředkovávat informace o zřizování mini školek 

a o svépomocných skupinách k hlídání dětí. Obce k tomu mohou vymezit vhodné 

prostory. Tímto opatřením by se vyřešil dočasný nesoulad počtu dětí a kapacit 

mateřských školek. – zájem 2x 
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6. Studie současného stavu výkonu veřejné správy – monitoring problémů a potřeb 

Manažerka MAS Kamila Kabelková se snažila od starostů získat popis a důsledky 

konkrétních případů, kde selhala veřejná správa s přímým důsledkem na obecní samosprávu 

nebo kdy je obec přímou obětí nesprávného úředního postupu při výkonu veřejné správy 

jiným orgánem. Příklady těchto problémů jsou správní delikty. Pan starosta Řeháček 

(Slavhostice) a paní starostka Obitková (Dolní Lochov) dodají  popis těchto příkladů 

v anonymizovaném znění dodatečně. 

 

7. Kvantitativní výzkum výkonu veřejné správy 

V rámci současného stavu výkonu veřejné správy na území MAS OZJ došlo ke zmapování, 

jaká část starostů vykonává svou funkci jako uvolnění a která jako neuvolnění. Uvolnění pro 

výkon funkce jsou pouze starostové obce Dětenice, města Jičín, města Kopidlno, města Libáň 

a obce Valdice. 

Otázka “Lze vysledovat u segmentu neuvolněných starostů častější obměnu ve funkci?“ 

nevyvolala žádnou diskusi starostů. Podle obměny počtu starostů ve volbách v roce 2014 se 

lze domnívat, že tomu tak není. 

Další otázka směřovala ke starostům, aby pojmenovali největší překážky ve výkonu veřejné 

správy v obcích. Od starostů přišli odpovědi, že největšími překážkami jsou administrativa, 

časté změny zákonů a práce s lidmi.  

Otázka manažerky „Jaký máte jako starostové subjektivní názor na zlepšení výkonu veřejné 

správy a rozvoje obce, pokud by bylo možné, abyste funkci starosty vykonával jako tzv. 

uvolněný?“ vyvolala řadu odpovědí starostů:  

- děláme práci na 100 %, 

- bylo by to stejné, 

- bylo by více času na rozvoj obce, 

- když budeme uvolnění, můžeme více jezdit po školeních a sledovat legislativu,  

- bylo by méně průšvihů, protože by bylo více času sledovat změny legislativy, 

- vadí nám nulová spolupráce nadřízených orgánů státní správy, 

- vadí nám uplatňování principu neznalost zákona neomlouvá. 
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V rámci priorit k tématům spolupráce obcí udělili starostové i preferenční body, kde vyjádřili, 

jaké služby by pro obce s neuvolněným starostou, mohla vykonávat MAS OZJ. Za každým 

tématem je vyjádření počtu získaných priorit. Tučně jsou označena čtyři témata s největším 

počtem prioritních bodů. 

 Dotační poradenství – zájem 12x 

 Realizace veřejných zakázek – zájem 1x 

 Zpracování žádostí o dotaci – zájem 3x 

 Odborné vedení dotačního projektu – zájem 2x 

 Monitoring projektu – bez zájmu     

 Právní poradna – zájem 5x 

 Sledování termínů a lhůt při výkonu veřejné správy – bez zájmu    

 Koordinace projektů s dopadem přesahující rámec jedné obce – zájem 3x 

 Pomoc při realizaci strategického plánu obce – bez zájmu  

 

8. Připomínkování legislativy pro samosprávu obcí 

Vzhledem k tomu, že SMS ČR je v souladu s legislativními pravidly povinným 

připomínkovým místem legislativních návrhů týkajících se samospráv, tak manažerka nabídla 

starostům zapojení do připomínkování legislativy pro samosprávu obcí. Přítomní starostové 

o zapojení neprojevili zájem. 

 

9. Představení projektů Sdružení Český ráj 

Manažerka MAS přítomným starostům představila ředitele Sdružení Český ráj, pana Jiřího 

Lukeše. Pan Lukeš prezentoval průběh realizace projektů „Prezentace kulturního 

dědictví Mariánské a Valdštejnovy zahrady“ a „Rozvoj turistiky v Mariánské a Valdštejnově 

zahradě“. Na tyto projekty získalo Sdružení Český ráj dotaci v rámci 5. výzvy MAS OZJ 

v lednu 2013. Projekty se dotýkají celého území MAS OZJ a mají být dokončeny do června 

2015. Představil zpracovatele soupisu památek a marketingové studie. Starosty požádal 

o spolupráci při tvorbě výstupů projektu. Podrobnější informace o projektech jsou 

v samostatné příloze k tomuto zápisu. 
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10. Závěr 

Ve 20.15 hod. manažerka MAS, paní Kabelková, poděkovala starostům za jejich aktivní účast 

na jednání. Vyjádření vašich priorit u témat spolupráce obcí se budeme snažit zohlednit při 

další činnosti MAS OZJ. Vyzvala starosty, aby počítali s dalším jednáním, které by se 

podrobněji zabývalo rozpracováním témat spolupráce, o které v rámci přidělování priorit 

projevili zájem.  

 

Dne 23. 2. 2015 ve Střevači 

Zapsala: Jolana Knapová, Kamila Kabelková  

Přílohy k zápisu: prezentace k projektu SMS ČR a k projektům Sdružení Český ráj 
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Fotodokumentace:  
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